
اخبار كشور
صفحه 11
سه شنبه ۲۶ شهریور 1۳۹۸ 
1۷ محرم1۴۴1 -شماره ۲۲۲۸۴

نگاهی به دیروزنامه های زنجیره ای

اشک تمساح مجریان سیاست نئولیبرالی
برای کارگران و کارخانه ها

سرویس سیاسی- 
حســین مرعشی، رئیس شورای سیاست گذاری روزنامه سازندگی در یادداشــتی در این روزنامه نوشت: »در شرایط 
تحریم، زمانی که شالوده اقتصادی کشور زیر فشارهای بین المللی است هیچ نوع تغییر ساختاری منطق نداشته و چرخه های 
اقتصاد فعالیت نرمالی ندارند. اقتصاد ایران در شرایط تحریم و فشار بین المللی است. در چنین شرایطی هر نوع اقدام اصلاح 
ساختاری در هر زمینه و رشته ای باید متوقف شود و تمرکز تنها در جهت خنثی کردن آثار تحریم از طریق کمک به مدیران 
بنگاه ها صورت پذیرد. در میانه این بحران با چه منطقی صحبت از خصوصی ســازی می شــود و از اساس در چه برهه ای از 

خصوصی سازی و خصوصی ساز حمایت  شده که امروز تا این اندازه شعار آن را می دهیم؟«
در ادامه این مطلب آمده اســت: »در کدام کار ما اگر بخش خصوصی آمده و ورود کرده امنیت داشــته و حمایت شده 

است؟« و »بخش خصوصی که خودبه خود سرمایه گذاری را ایجاد کرده است در امنیت نیست«
مرعشــی در حالی زلف ضعف های خصوصی سازی در کشور را به تحریم ها گره می زند که تشدید تحریم ها محصول 
همین رویکرد انفعالی دولت موردحمایت آنها در قبال آمریکایی ها و اروپایی هاســت. از سویی وی از عدم امنیت در حوزه 
خصوصی سازی سخن به میان می آورد. آیا کسانی که در واگذاری های مسئله دار، بیت المال را به ثمن بخس و تنها با رانت 

و لابی به تاراج می دهند و می برند باید امنیت داشته باشند؟
اشک تمساح مدعیان اصلاحات برای خصوصی سازی در حالی است که در کارنامه آنها روند غلط خصوصی سازی مانند 
مفت فروشی و واگذاری های مسئله دار در آلومینیوم المهدی هرمزگان، هپکو، پالایشگاه کرمانشاه، شرکت کشت و صنعت 
کارون خوزســتان، نیشــکر هفت تپه شوش، شرکت کشت و صنعت و دامپروری مغان و مجتمع صنعتی گوشت اردبیل و 
واگذاری سهام دولتی ۱۸ شرکت بزرگ که شامل صنایع بزرگ و مادر، بیمه و بانک می شود مانند شرکت هلدینگ خلیج 
 فارس، شرکت ملی صنایع مس ایران، فولاد مبارکه اصفهان، سرمایه گذاری ملی ایران، شرکت کشت و صنعت دامپروری 

پارس و شرکت خودروسازی ایران خودرو و سایپا و ده ها مورد دیگر، نقاط سیاهی را برجای گذاشته است.
لازم به یادآوری است که پوری حسینی رئیس سابق سازمان خصوصی سازی ماه گذشته از سوی دستگاه قضایی کشور 
بازداشت شد و دادستان سابق تهران و قاضی سراج از برخی تخلفات و فساد در دوره مدیریت پوری حسینی در سازمان 

خصوصی سازی حکایت کردند.
اما مهم تر از همه اینها نقش حزب کارگزاران در روند اقتصادی دولت اســت. شــهریار زرشــناس در این مورد به جام 
جم می گوید: »اندیشه حزب کارگزاران، 30 سال است که بر کشور ما حاکم است و دقیقاً از سال 6۸، زیرساخت ها توسط 
آنها طراحی شــد و اندیشه اقتصادی مشارکت هم در ادامه اندیشه اقتصادی کارگزاران بود. بنابراین 30سال است که این 
اندیشه از نظر اقتصادی حاکمیت می کند و برای 30سال باید جواب دهند و الان در آستانه گام دوم یک فرصت تاریخی 
ایجاد شده که ما اشتباه خودمان را در این که به دام سیاست های نئولیبرالی افتادیم و از عدالت دور شدیم اصلاح کنیم... 
در دوران سازندگی و اعتراضات اسلامشهر معروف است که یکی از مدیران وقت به عنوان راه حل می گفت که باید باتوم و 
سپر بخریم. سیاست های نئولیبرالی در هر جای دنیا که اجرا شده دو سه نتیجه مشترک داشته است؛ یکی این که موجب 
 تشــدید فقر و فاصله طبقاتی شــده است مثل آرژانتین دوران کارلوس منم، کرواسی سال های 2000 به بعد، مصر دوران 

مبارک.«
اعتراض کنید اما نه به ما!

روزنامه اعتماد در یادداشتی با عنوان »اصلاح رویکردهای امنیتی و اطلاعاتی« نوشت: »علاوه بر تاکید قانون اساسي 
بر اساس مباني اعتقادي جاري در زندگي مردم و حاکمیت نیز همه در برابر هم مسئول هستند و همان قدر که حاکمیت 
مســئولیتي در قبال شــهروندان دارد، شهروندان نیز در قبال حاکمیت باید مسئولیت پذیر باشند؛ مسئولیت پذیري که از 
طریق نشان دادن خطاها و اشتباهات با انتقاد و اعتراض به منصه ظهور گذاشته مي شود... در واقع بر اساس مباني اعتقادي 
و شرعي نیز شهروندان نمي توانند نسبت به جامعه بي تفاوت باشند؛ موضوعي که در قیام امام حسین)ع( نیز قابل لمس 
است. اتفاق تلخي که در قیام عاشورا رخ داد این بود که جامعه نسبت به خطاها آرام  آرام بي تفاوت شد. این در حالي است 
که علاوه بر تاکید قانون اساسي بر اساس مباني شرعي و اعتقادي نیز جامعه باید به شکلي منطقي و بدون نگراني از عواقب 
در مورد خطاهاي صورت گرفته فارغ از پیگیري هایي که از سوي دستگاه قضا انجام مي شود، تذکر داده و نقد  کند. اما با 
وجود تاکید قانوني و اعتقادي بر به رسمیت شناختن حق اعتراض و انتقاد از سوي جامعه گاهي این حق از سوي حاکمیت 

به رسمیت شناخته نمي شود.«
گفتنی است این روزنامه طیف موسوم به اصلاح طلب که به حق اعتراض و انتقاد پرداخته و حاکمیت را در مورد آن 
متهم کرده کافی بود که به ماجراهای همین چند روز اخیر نگاه می کرد و می دید که طیف مدعیان اصلاحات با حجت الاسلام 
پناهیان که به عدم شفافیت مجلس اعتراض کرده بود چگونه تاختند و با چه الفاظ زشتی او را مورد خطاب قرار دادند که 

چرا گفته ای مجلس باید شفاف شود!
از سوی دیگر مدعیان اصلاحات در حالی از به رسمیت شناختن حق اعتراض برای مردم! دم می زنند که گویی یادشان 
رفته، نمایندگان همین جریان در مجلس فعلی طرحی دو فوریتی را برای تصویب به صحن بردند که بر مبنای آن بر اساس آن 
فردی که در مراسم سخنرانی سؤالی بپرسد که این سؤال موجب جلب توجه شود، به شش ماه تا دو سال حبس محکوم شود! 

ماست مالی رفتار و گفتار زشت دوستان
روزنامه عصبی آفتاب یزد دیروز در گزارشی هفت نکته را پیرامون گزارش کیهان درخصوص شفافیت آرای نمایندگان 
عنوان کرده که نکته قابل توجه و مهمی برای پرداختن ندارد و مسایلی در آن عنوان شده که بافته های ذهن نویسنده است 
اما در جایی از این گزارش آمده که نمایندگان لیست امید پس از سخنان حجت الاسلام والمسلمین پناهیان علیه شفافیت 

موضع گیری نکرده اند بلکه عصبانیت و خشم زایدالوصف آنها از لحن پناهیان بوده است. 
در این گزارش آمده: »موضوع مورد اعتراض گروه ها و چهره ها، توهین آشکار علیرضا پناهیان به کل مجلس بود! پس 
اگر کسی از هر طیفی به علیرضا پناهیان اعتراض کرده است اعتراض به این دلیل بوده که مجلس را با الفاظ توهین آمیز 
خطاب قرار داده! و کیهان این مسئله را اساساًً برنتافته، مطلقاً به آن رجوع نمی کند مسئله دیگری که کیهان بسیار اصرار 
دارد تا آن را از دوش علیرضا پناهیان برداشته و به اصلاح طلبان منتسب کند، رفتارهای توهین آمیز و واکنش های توهین 
آمیز است در صورتی که اصل اعتراض طیف های مختلف سیاسی به حرف های علیرضا پناهیان نه فقط و نه اصلاً]!![ بحث 

شفافیت آراء که توهین آشکار به مجلس باعث شده تا آنها به میدان بیایند.«
حالا به مرور چند مورد از توئیت های کسانی که این روزنامه طیف موسوم به اصلاح طلب به وظیفه دفاع از آنها خود 
را موظف دانسته بپردازیم و ببینیم این مورد از ادعای این گزارش چقدر صحت دارد تا به مصداق مشت نمونه خروار وزن 

بقیه ادعاهای این گزارش هم مشخص شود.
محمود صادقی، نماینده لیســت امید )فراکســیون اصلاح طلبان درمجلس( و رئیس فراکسیون شفافیت نوشته بود: 
»شــفافیت از لوازم دموکراسی است؛ عربده کشــی برای شفافیت از جانب  اشخاصی که به سینه زنی برای تمامیت خواهی 
شــهره اند بیشتر به جوک]![ شبیه است.« در همین سطرها کاملًا مشخص است که موضوع اصلی عنوان کردن شفافیت 
توسط پناهیان است که این جماعت را چنین برآشفته کرده وگرنه یک کلام می نوشتند ما مدافع شفافیت هستیم اما نوع 

بیان این موضوع مناسب نبوده است.
اما در این میان توئیت علی مطهری )نماینده لیست امید( بسیار روشن تر همه مواضع مدعیان اصلاحات را بیان کرده 
و البته منصافانه باید گفت که او تنها کسی بود که بدون توهین و به کاربردن الفاظ زشت و با صداقت خلاصه نظر خود و 
اصلاح طلبان را نوشت: »شفافیت آرای نمایندگان با توجه به شرایط کنونی کشور به صلاح نیست؛ هر وقت رشد اجتماعی 

لازم در قشری از مردم ایجاد شد آنگاه شفافیت آراء می تواند مفید باشد.«
یکی دیگر از این جماعت بهروز نعمتی )نماینده لیست امید و عضو هیئت رئیسه مجلس( است که در واکنش به سخنان 
پناهیان نه تنها به  ترورشخصیت او پرداخت بلکه به عنوان نماینده مجلس جمهوری اسلامی ایران به لجن پراکنی علیه نظام 
نیز پرداخت. او نوشته بود: »خوب است ایشان]پناهیان[ و دوستانشان بگویند هدف از شفافیت چیست. اگر قرار است در 
پی شفافیت بگیروببند]!![ راه بیفتد که همیشه هست]!![ اما اگر قرار است موضوعات شفاف شود، سؤال اینجاست چرا در 

مجالس هفتم و هشتم که دولت و مجلس یکصدا بودند، این کار انجام نشده است.«
شفافیت؛ رسوا کننده مدعیان

چنان که خواندید اینجا نیز دغدغه اصلی نماینده مدعی اصلاح طلبی شفافیت است. بیان مصادیق بیش از این در حوصله 
این ستون نمی گنجد و البته به همین میزان نیز بیانگر خلاف گویی روزنامه مدعی اصلاح طلبی است. چنانکه خواندید طیف 
موسوم به اصلاحات به در و دیوار می کوبد تا از شفافیت شانه خالی کند وگرنه اینکه »اول آن قوه شفاف شود بعد ما« یا 
اینکه »چرا مجلس قبلی شفافیت مطرح نشد« بهانه جویی های کودکانه است چرا که اگر مجلس هشتم گفته می شد آنها 

هم می توانستند بگویند چرا مجلس ششم شفاف نشد، و مجلس ششم به مجلس چهارم و...
مخلص کلام؛ اصلا زمین و زمان در اشتباه و خطا هستند و تنها طیف موسوم به اصلاح طلب درست می گوید و تنها 
اینها نمایندگی انحصاری »دموکراسی« یا »مردم سالاری« را در ایران دارند، با این فرض سؤال این است که آیا این طیف 

همواره شعار شفافیت سرداده یا نه؟ چرا اکنون به شفافیت تن نمی دهد و مخالف اصلی آن شده است؟

درمکتب امام

تا نابودی جهان خواران از پای نخواهیم نشست
من به تمام دنیا با قاطعیت اعلام می کنم که اگر جهان خواران بخواهند در 

مقابلِ دین ما بایســتند، ما در مقابل همه دنیای آنان خواهیم ایستاد و تا نابودی 

تمام آنان از پای نخواهیم نشست.
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علی اکبری
دولت محترم علی رغم همه تذکرات داده شــده و همه شروطی که باید در 
فرآیند اجرایی شدن برجام مورد توجه و دقت قرار می داد، با تصور و باور به تضمین 
امضای وزیر خارجه آمریکا، تعهدات خود را به طور کامل انجام داد و منتظر ماند تا 
طرف مقابل نیز به تعهدات خود جامه عمل بپوشاند و این انتظار تا ناکامی  مطلق 
پیش رفت. هرچند برخی دولتمردان سخن از انتظار برای به دست آوردن سیب 
و گلابی باغ برجام می گفتند لیکن برخی از همین دولتمردان محترم از دستاورد 
تقریباً هیچ برجام برای ایران سخن گفتند تا واقعیت ماجرا بر همگان آشکار شود. 
این عدم انجام تعهدات توسط طرف غربی تا مرحله خروج آمریکا از برجام پیش 
رفــت و در مقطعی که تصور بر این بود که ایران نیز متقابلاً به وضعیت قبلی و 
توقف تعهدات بازگردد، فضای سیاسی با سخن جالب یک دولتمرد مواجه شد که 
از کم شدن یک عنصر شرور اظهار خوشحالی و شادمانی می کرد تا افکار عمومی 
در این ابهام و تناقض درگیر شود که چطور می شود کدخدایی که دولت برای لغو 
تحریم ها با او وارد این فرآیند مذاکره شده بود به ناگاه عنصر شروری معرفی شود 
که خروج او باعث خیر و برکت است. بار دیگر و این بار علی رغم تذکر درخصوص 
ناتوانی اروپایی ها برای جبران خروج آمریکا، دولت محترم، راهکار خود را در دستور 
کار قرار داد و از مهلت کوتاه به طرف غربی خبر داد. مهلت چندهفته ای ایران به 
امید اینکه طرف های دیگر برجام به تعهد خود پایبندی خواهند داشت بیش از 
یک ســال به درازا کشید و سرانجام با توجه به عدم هرگونه نتیجه و دستاورد و 
بی عملی طرف غربی، دولت مجبور شد با این واقعیت کنار آید که اروپا نه عزمی 
 برای این امر دارد و نه توانی برای آن. اکنون با تبیین راهبرد کاهش گام به گام 
تعهدات ایران، شاهد اقداماتی از سوی جمهوری اسلامی ایران هستیم. راهبردی 
که با همه انتقادات به نحوه اجرای آن توسط دولت محترم، به واسطه دستاوردهای 
آن نشان می دهد که دستاورد مقاومت بیش از دستاورد راهکارهای دیگر است و 
اگر دولت، این فرآیند را به نحو شایسته و مطلوب پیش می برد اکنون آورده های 

آن، بیش از آن چیزی بود که به دست آمده است.
یکی از مســائلی که در این فرآیند کاهش تعهدات خود را نمایان ســاخت، 
موضوع تحقیق و توسعه است. کشورمان در حوزه دانش یکی از کشورهایی است 
که ســرعت رشــد دانش در آن، بیش از بسیاری از دیگر کشورها است و همین 
شتاب علمی باعث هراس دشمن شده بود. نباید فراموش کرد که اگر قرار بر کسب 
اجازه از طرف غربی باشــد، حتی اجازه تدریس دروســی از قبیل فیزیک نیز در 
کشورمان داده نخواهد شد. در گرماگرم مذاکرات و در بیان مسئولان مذاکره کننده 
کشــورمان اعلام می شد هرچند ما تعهداتی را پذیرفته ایم لیکن این تعهدات به 
هیچ وجه مانع از تحقیق و پژوهش نخواهد شد و برخی از مسئولان کشورمان با 
قسم جلاله در مقابل نمایندگان مردم، این موضوع را بیان کردند اما اکنون اعلام 
می شــود که گام سوم ایران، یک گام اساسی است که هرچند در ظاهر چندان 
نمود و بروز ندارد لیکن دارای اهمیت راهبردی است و باعث خواهد شد که شتاب 
علمی در موضوعات هسته ای کشورمان، افزون از گذشته، باعث پیشرفت گردد 
و محدودیت ها و محرومیت های عرصه علمی و دانشی کشور را مرتفع سازد. این 
امر بدان معنی است که تعهداتی که ایران در برجام داده است باعث اخلال جدی 
در موضوع تحقیق و توســعه کشورمان شده است و اکنون ایران قصد دارد این 
مانع را برطرف سازد؛ یعنی متأسفانه برخی دولتمردان کشورمان در بزک کردن 
برجام، از سویی از لغو بالمره همه تحریم ها، حتی تحریم های غیرهسته ای سخن 
می گفتند و از ســوی دیگر سعی در کم رنگ و کم اثر نشان دادن تعهدات مهم و 
بسیار تأثیرگذار ایران داشته اند تا افکار عمومی، برجام را یک پیروزی حقوقی و 
سیاســی تمام معنی برای دولت محترم تصور کرده و بر همین پایه و اساس، با 
راهــکار برجام های بعدی نیز همراهی کرده و آن را به عنوان مطالبه خود مطرح 

و بر آن پافشاری نماید.
با تمام این تفاصیل، همچنان یــک موضوع به عنوان تکیه کلام دولتمردان 
کشــورمان مطرح می شــود با این مضمون که: »اگر آمریکا به برجام برگردد و 
تحریم هــا را بردارد، ما نیز کاهش تعهدات را متوقف کرده و مطابق برجام عمل 
کرده و تعهدات خود را مطابق برجام انجام خواهیم داد« سؤال اساسی این است 

که چرا باید چنین سخنی از سوی دولتمردان کشورمان اعلام شود.
 اگــر فرض را بر این بگذاریم آمریکا بــه برجام برگردد که البته با توجه به 
رویکرد دولت کنونی آمریکا امر بعیدی است آیا آمریکا و طرف غربی، خسارتی را 
که نحوه عملکرد آنها به ایران زده است نیز جبران خواهند کرد؟ آیا قرار است که 
یک طرف، هر وقت دلش خواست یک تعهد دوطرفه را لغو کند و هر وقت دلش 
خواست به آن بازگردد و طرف مقابل نیز در مقابل این رفتار او، هیچ اقدام متقابل 
و شایسته ای انجام ندهد؟ آیا با فرض وقوع چنین فرآیندی، از این پس می توان 
حقوق و منافع ملی کشورمان در تعهدات دو یا چندجانبه و بین المللی را استیفا 
نمود؟ دولت محترم چه راهکاری برای این امر دارد و با چه ابزار و اهرمی، خسارت 

به کشورمان را از طرف غربی، مطالبه خواهد کرد؟
موضوع دیگر در باب تحقیق و توسعه است. آیا بازگشت به برجام و تعهدات 
آن باعث خواهد شد که برخی از اقداماتی که برای عبور از این محدودیت برداشته 
شــده است، متوقف شود؟ آیا چنین اقدامی، باعث ویران شدن فرآیند تحقیق و 
توســعه نخواهد شــد؟ فرض را بر این بگذارید که کشورمان با توجه به عبور از 
محدودیت های برجام، برخی ســانتریفیوژهای جدید را تولید و در زنجیره های 
مربوطه نصب و گازدهی به آن را نیز آغاز کرده است. آیا قرار است مجدداًً مشابه 
تعهد در برجام برای کاهش و برچیدن مازاد ســانتریفیوژهای نسل یک، با این 

دستگاه ها برخورد و آنها را نابود کرد؟
نگارنده بر این عقیده اســت که هرچند انتقاداتی درخصوص نحوه کاهش 
تعهدات ایران وجود دارد لیکن یک اصل کلی باید مدنظر و مورد توجه قرار گیرد. 
طرف غربی باید به این باور برسد که گام های کاهش تعهدات ایران که اقدامی در 
تقابل با عدم انجام تعهدات طرف غربی است، گام هایی غیرقابل برگشت هستند؛ 
یعنی هر محدودیتی که برداشــته شده است دیگر به وضعیت قبلی باز نخواهد 
گشت. این پیش فرض باعث خواهد شد که طرف غربی دست از بازی و وقت کشی 
بردارد و به اقدامات عملی بپردازد. اگر طرف غربی اطمینان داشته باشد هر وقت که 
مطلوب او بود اعلام کند به برجام بازگردد و طرف ایرانی نیز به برجام با مختصات 
موجود برگردد، فرآیند بی نتیجه قبلی ادامه خواهد داشت و بازی برنده-  بازنده 

شکل خواهد گرفت. یک بازی کثیف که بازنده نهایی، ایران خواهد بود.
برای برنده شــدن و غلبه بر نیرنگ و خدعه دشــمن خبیث، مکار و البته 
ظاهرفریــب، باید بازی را مطابق با وضعیت جدید و تعریفی که ایران اســلامی 

می کند، انجام داد.

به كجا بازگردیم؟

عباس موسوی در نشست خبری هفتگی 
با رسانه های داخلی و خارجی تصریح کرد که 
برنامه ای برای دیدار بین روسای جمهور ایران 
و آمریکا در نیویــورک وجود ندارد و چنین 

دیداری انجام نخواهد شد.
ســید عباس موسوی ســخنگوی وزارت امور 
خارجه روز گذشته در نشست خبری با رسانه های 
داخلی و خارجی به تشریح آخرین تحولات در عرصه 

سیاست خارجی پرداخت.
شرایط مهیا باشد ظریف به نیویورک می رود

موسوی با  اشــاره به سفرهای اخیر ظریف به 
چین، ژاپن، مالزی، روســیه، بنگلادش و اندونزی 
خاطرنشــان کرد: اگر شرایط مهیا باشد ایشان در 
روزهای آتی مهیای ســفر به نیویورک اســت و به 
همراه رئیس جمهور در هفتاد و چهارمین نشست 
مجمع عمومی شــرکت خواهد کرد و در نیویورک 
دیدارها با مقامات کشورهای دوست برقرار است و 

به موقع اطلاع رسانی خواهد شد.
اتهام زنی هایی که از بیخ و بن بی اساس است

وی همچنین درباره اتهامات مقامات آمریکایی 
درباره حمله به تأسیســات نفتی آرامکو عربستان، 
این گونه فرافکنی هــا و حرف ها را رد کرد و گفت: 
جمهوری اســلامی ایران به صراحت اعلام کرده از 
مردم یمن و حقوق آنهــا دفاع می کند ولی اینکه 
این گونــه حملات و اقدامات دفاعی را به جمهوری 
اسلامی ایران نسبت بدهند، در راستای همان دروغ 
حداکثری آمریکایی هاســت. ســخنگوی دستگاه 
دیپلماســی تصریح کرد: ایــن حرف ها محکوم و 

غیرقابل  پذیرش و از بیخ و بن بی اساس است.
دیدار روحانی و ترامپ در نیویورک 

در دستور کار ایران نیست
موســوی در پاسخ به ســؤال دیگری درباره 
گمانه زنی ها مبنی بر دیدار روســای جمهور ایران 
و آمریکا در نیویورک اظهار داشت: تأیید نمی کنم، 

نه چنین برنامه ای در دستور کار ماست و نه چنین 
اتفاقی در نیویــورک می افتد. اعلام هم کردیم که 
مــا به دنبال دیدار برای دیــدار و عکس گرفتن و 
تبلیغات نیستیم. دیدار باید منتج به نتایج قابل قبول 

و ملموس باشد.
گام چهارم در حال طراحی است

سخنگوی وزارت خارجه کشورمان همچنین 
درباره گام های کاهش تعهدات برجامی ایران تصریح 
کرد: گام سوم با صراحت در حال انجام است و ادامه 
خواهد داشت و گام چهارم نیز در حال طراحی است. 
وی همچنین گفت که هنوز تحول خاصی در اجرای 

تعهدات طرف های اروپایی رخ نداده است.
به اجــرای تعهــدات اروپایی ها خیلی دل 

نبستیم
موســوی در پاسخ به این پرسش که تا چه حد 
امیدواری وجود دارد که اروپا به تعهدات برجامی خود 
عمل کند؟ اظهار داشت: امیدواری همیشه هست، ولی 

ما به اجرای تعهدات اروپایی ها خیلی دل نبستیم.
سفر مقتدی صدر به ایران

به گــزارش فارس، خبرنــگاری درباره دلایل 
و اهداف ســفر مقتدی صدر به ایران ســؤال کرد 
که موســوی دراین باره عنــوان کرد: آقای مقتدی 
صدر به ایران ســفر نمی کند، معمولاً رفت وآمد به 
ایران دارند و تازگی هم ندارد و ســال های قبل هم 
ایشــان و سایر دوستان عراقی در دولت، پارلمان و 
بخش های مختلف این کشــور در ایران بودند و به 
ایران رفت وآمد داشــتند و حضور ایشان در ایران 
امر تازه و ویژه ای نیســت و خیلی هم پیام خاصی 
 ندارد. حضور ایشان برای ما و دولت عراق غنیمت 
است. گفتنی است که »آغاز اقدامات حقوقی ایران 
در پی مصادره اموال در کانادا«، »رفع توقیف نفتکش 
اســتنا ایمپرو به زودی« و »ادامه پیگیری ها درباره 
مسعود سلیمانی« از دیگر محورهایی بود که عباس 

موسوی در این نشست به آنها  اشاره کرد.

در جلسه اخیر شورای هماهنگی اقتصادی 
برخی افراد از جمله رئیس جمهور نســبت به 
روند دادگاه های مفاســد اقتصادی به آیت الله 
رئیسی انتقاد کردند و آن را جناحی و سیاسی 
خواندند که در این مورد رئیســی توضیحات 
مبسوطی ارائه داد و همچنین فعالان سیاسی 
نیز معتقدند جامعــه از برخورد قوه قضائیه با 

مفاسد حمایت می کند.
»آیت الله حسن ممدوحی« عضو جامعه مدرسین 
حوزه علمیه قم درباره حاشیه نشست سران قوا درباره 
مبارزه با مفاسد اقتصادی، گفت: خوبی جریان قضایی 
این اســت که هر حکمی که صادر می کند بر حسب 
پرونده است بنابراین پرونده ها موجود است و می توان 

به آنها رجوع کرد. 
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با تأکید بر 
اینکه آقای ابراهیم رئیسی درخصوص مبارزه با مفاسد 
اقتصادی مراقب هستند، گفت: پرونده ها موجود است 

و این گونه حرف ها خیلی جور نیست.
شــنیده ها حاکی از آن است که در جلسه اخیر 
شــورای هماهنگی اقتصادی برخــی افراد از جمله 
رئیس جمهور نســبت به روند دادگاه های مفاســد 
اقتصــادی به آیت الله رئیســی انتقــاد کردند که با 
واکنش رئیس قوه قضائیه و اژه ای معاون اول رئیسی 

مواجه شدند.
رئیس جمهور معتقد است که با مفاسد اقتصادی 
برخورد جناحی شده اســت. در این جلسه آیت الله 
رئیسی ضمن توضیحاتی در رد این ادعا از دولتمردان 
و آقای روحانی خواســته است که هر پرونده ای که 
دولت مدعی است با آن برخورد جناحی شده، اعلام 
نماید تا مورد رســیدگی قرار گرفته و در انتها نتیجه 

نیز به اطلاع مردم برسد.
ایجاد مانع در مسیر مبارزه با فساد 

احمد توکلــی رئیس هیئت  مدیــره دیده بان 
شــفافیت و عدالت در گفت وگو با خبرگزاری فارس، 
با  اشــاره به اظهارات رئیس جمهور در جلسه شورای 
عالی هماهنگی اقتصادی خطاب به رئیس دســتگاه 
قضا مبنی بــر جناحی بودن برخــورد قوه قضائیه 
با پرونده های مفاســد اقتصادی و پاســخ رئیسی به 
این اظهارات، گفت: با توجه به حساســیتی که روی 
این مسئله دارم، احساس جناحی بودن رسیدگی به 
ایــن پرونده ها را نکرده ام و با اطلاعی که از روحیات 
و مشی آقای رئیسی دارم، بعید می دانم چنین نیتی 

در کار بوده باشد.
توکلــی با تأکید بر اینکه اتهــام جناحی بودن 
برچسبی است که آقای روحانی باید از آن پرهیز کند، 
تصریح کرد: در برخی کشورهای مختلف جهان سوم 
مانند بنگلادش مرسوم است که با پرونده های فساد 
اقتصادی جناحی برخورد می کنند اما اینجا چون قوه 
قضائیه جناحی برخورد نمی کند برای اینکه کار این 
قــوه را لوث و  اقدامات آن را بی اثرکنند، به جناحی 
بودن متهم می کنند تا قوه را وادار به عقب نشینی کنند.
رئیس هیئت  مدیره دیده بان شفافیت و عدالت 
در عین حال افزود: البته ممکن است تمایلات تأثیر 
داشته باشد و برخی زودتر تعقیب شوند ولی به  نظرم 

این گونه نیست.
وی با ارائــه راهکاری به روحانی خاطرنشــان 
کرد: آقای روحانی بــا اطلاعاتی که از طریق وزارت 
اطلاعات، ســپاه و حراست هایشان دارد، چند نفر از 
سوءاستفاده کنندگان جناح مقابل را به آقای رئیسی 
معرفی کند؛ اگر رسیدگی شد جناحی نیست و اگر 

بهانه آوردند، می توانند ادعای جناحی بودن بکنند.
وی ادامه داد: کافی  است اطلاعاتی که مبنی بر 
رسیدگی یا عدم رسیدگی به خاطر جناحی بودن دارند 
را به قوه قضائیه اعلام کنند و اگر رسیدگی شد، چه 

بهتر؛ ولی اگر رسیدگی نشد آن را اعلام کند.
گمانه زنی ها پیرامون  برخی  درخصوص  توکلی 
رســیدگی به پرونده بــرادر رئیس جمهور به عنوان 
انگیزه طرح این اظهارات از سوی روحانی خاطرنشان 
کرد: ضمن انتقاد زیادی که بــا آقای روحانی دارم، 
یکی از محاســن ایشــان را این دیــدم که در مورد 
بــرادرش مقاومت نکرد و من نشــنیدم درخصوص 
دســتگیری آقای فریدون چیزی گفته باشــد. این 
منزلت خوبی است که باید حفظ کنند و این اعتماد 
را به آقای رئیسی داشته باشند که ایشان می داند آقای 
فریدون مشاور رئیس جمهور بوده و چون منصبی نزد 

رئیس جمهور داشته، نباید بیخودی متهم شود.
رئیس هیئت  مدیره دیده بان شفافیت و عدالت با 
بیان اینکه آقای فریدون اگر محکوم شد، دیگر حرفی 
باقی نمی ماند، گفت: اگر محکوم شد و رئیس جمهور 
شــک داشت، از قوه قضائیه توضیح بخواهد چون به 

این وسیله رفع اتهام می شود.
وی با تأکید بر اینکه آقای روحانی اسامی  کسانی 
که مدعی است به خاطر مسائل جناحی با آنها برخورد 
نمی شود را به آقای رئیسی بدهد و بگوید چرا برخورد 

نمی کنید، تصریح کرد: اگر جواب درست و قانع کننده 
نداد و یا رسیدگی نکرد، حق با آقای روحانی است که 

البته من چنین تصوری ندارم.
انگ زدن سیاسی

»زهره الهیان« نماینده اســبق مردم تهران در 
مجلس شورای اسلامی نیز در مورد حواشی ایجاد شده 
پس از جلسه سران قوا اظهار داشت: از آنجایی که عزم 
جدی در قوه مجریه در ارتباط با پیشگیری از مفاسد 
اقتصادی مشاهده نمی شود، قاعدتا حجم پرونده های 
زیادی به سمت قوه قضائیه سوق داده می شود و این 
قوه بر اســاس مأموریت ذاتی و رسالتی که بر عهده 
 دارد باید اقدامات قضایی را در ارتباط با مقابله با فساد 

اقتصادی به کار ببندد.
وی گفــت: همان طور که آقای رئیســی هم از 
زمان ورودشــان به دستگاه قضا به عنوان رئیس قوه 
قضائیه اعلام کردند، اولویت دستگاه قضایی مقابله با 
مفاســداقتصادی است و در این راستا انتظار مردم و 
افکار عمومی مقابله جدی و قاطع و بدون ملاحظه از 
سوی قوه قضائیه است؛ به این معنا که این مفاسد اگر 
از ســوی هر جایگاه، مقام و آقازاده ای اتفاق بیفتد، 
دستگاه قضا بدون ملاحظه جایگاه و مقام افراد باید 
به این پرونده ها در راستای عدالت بپردازد و انتظاری 

جز این از قوه قضائیه نمی رود.
نماینده اســبق مردم تهران در مجلس افزود: با 
حضور آقای رئیســی به عنوان رئیــس قوه قضائیه 
تحولــی در مقابله با مفاســد و قاطعیــت در مقابل 
دســت اندازان به بیت المال مشاهده می شود که این 
رویکرد مردم را امیدوار کرده و در نظرسنجی ها هم 
رضایتمندی از عملکرد قوه قضائیه در طول چند ماه 
اخیر مشــاهده می شود و این رضایت مندی بیش از 

گذشته اعلام شده است.
وی بــا تأکید بر اینکه اقدامات آقای رئیســی و 
دستگاه قضا مطالبه مردم است و انگ سیاسی زدن 
به این اقدامات که در راستای مقابله با مفاسد هست 
امری غلط و خطاســت، گفت: شخص رئیس جمهور 
و دولــت هم باید در این ارتباط همکاری لازم با قوه 
قضائیه را داشته باشند تا از دست اندازی به ثروت های 
ملی جلوگیری شود و به غیراز این انتظاری از مسئولین 

در نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران نمی رود.
نظر مردم با رئیس جمهور متفاوت است

»اکبر رنجبرزاده« نماینــده مردم اســدآباد در 
مجلس شــورای اسلامی با  اشــاره به اظهارات اخیر 

رئیس جمهور در نحوه برخورد قوه قضائیه با مفاسد 
در نشست سران سه قوه گفت: ما که در میان مردم 
هستیم، می شنویم که حرف مردم چیزی غیراز آن 
است که آقای رئیس جمهور می گوید و واقعیت این 
است که مردم از نحوه برخورد قوه قضائیه با مفسدین 

امیدوار شده اند.
وی افزود: کار قوه قضائیه در برخورد با مفاسد کار 
بزرگ و ارزشمندی است و نباید به آن آسیب زد و باید 
از آن پشتیبانی کنیم.ارزیابی ها از عملکرد قوه قضائیه 
نشان می دهد که این گونه نیست که این دستگاه در 

برخورد با مفاسد سیاسی کاری می کند.
عضو هیئت رئیسه مجلس اظهار داشت:  ما آقای 
رئیسی را این گونه می بینیم که در برخورد با مفاسد 
بســیار مصمم و جدی است و کار را به صورت مداوم 
و مســتمر پیگیری خواهد کرد و از ســوی دیگر راه 
نجات کشــور در این مقطع حساس تاریخی که در 
جنگ اقتصادی به ســر می بریم، همین شیوه فعلی 

قوه قضائیه است. 
رنجبرزاده خاطرنشان کرد: اگر فشارهای بیرونی 
بــه مردم با اخلال هــا در بازار همراه باشــد و هیچ 
برخوردی با این اخلال ها صورت نگیرد مردم ناامید 
می شوند. من فکر می کنم دیوار اعتماد مردم نسبت 
به نظام و انقلاب دچار ریزش هایی شــده بود و الان 
آقای رئیســی دقیقاً دارد آن را بازسازی می کند فلذا 

نباید کسی از این برخوردها ناخشنود شود.
وی ادامه داد: چــه حقوقی در برخوردهای قوه 
قضائیه با مفاسد از شــهروندان ضایع شده؟ آیا اگر 
با اخلالگران در بازار که مخل اقتصاد کشور هستند 
برخورد شــود مشکلی برای کســی ایجاد می کند؟ 
و سیاســی کاری تلقی می شود؟  که طبیعتاً اینگونه 
نیســت. همه قوا حامی حقوق شهروندی هستند و 

مصمم هستند حقی از کسی ضایع نشود.
عضو هیئت رئیسه مجلس اظهار داشت: ما خدا 
قوت می گوییم به کسانی که آستین شان را بالا زدند که 
اعتماد عمومی را بازگردانند و امیدوار هستیم دولت هم 
تلاشش این باشد که اعتماد عمومی جامعه بازگردد.

رنجبــرزاده خاطرنشــان کرد: از زبــان فعالان 
اقتصادی بخش خصوصی شــنیده ام که می گفتند، 
ما از برخورد قوه قضائیه با مفاســد احساس آرامش 
می کنیم. ما پیش از این برای پیشبرد کارهایمان باید 
رشــوه می دادیم و الان دیگه از ما رشوه درخواست 

نمی شود و کارهای ما روان تر پیش می رود.

گزارشی از واکنش ها به یک هجمه

انگ سیاسی زدن به قوه قضائیه در مبارزه با مفاسد
یعنی ایجاد حاشیه امنیت برای مفسدان

سخنگوی وزارت خارجه:

 دیداری بین روحانی و ترامپ انجام نخواهد شد

استاد حوزه علمیه گفت: برخی از نماینده هایی که 
بدترین توهین ها را در قضیه شفاف سازی علیه بنده 
انجام می دهند، بدانند اگر من می خواستم درباره آنان 
سخن بگویم، از غارت بیت المال آنان سخن می گفتم 
تا مردم بدانند چرا برخی از شفافیت تا به این اندازه 

نگران هستند.
حجت الاسلام والمســلمین علیرضا پناهیان، تولیت 
مدرســه علمیه دارالحکمه، در مراســم عزاداری دهه دوم 
محرم الحرام در دانشــگاه هنر، احترام گذاشــتن به حق 
انتخاب انسان ها را یک حقیقت بسیار مهم دانست و اظهار 
داشــت: در تبلیغ نباید به گونه ای پرجاذبه عمل شود که 
این جاذبه مخاطب و جامعه را مرعوب کند و یا دیگران از 

روی ترس حرف تبلیغ کننده را بپذیرند؛ چنین تبلیغی نه 
تنها بی احترامی  بلکه جنایت در حق مخاطب است. کسانی 
که با دروغ، تهمت، طراحی و  ترفند حقیقت را قلع می کنند 
در حالی که حقیقت چیز دیگری اســت، آن فرد دیگر در 

زمره انسان ها قرار نمی گیرد.
به گزارش رسا، وی گفت: متأسفانه در برخی رسانه های 
داخلی استفاده از این  ترفند های خبیثانه زشت محسوب 
نمی شــود و به عنوان حرفه رسانه ای شناخته می شود و از 
منکراتی است که معروف تلقی می شود و آزاد است که هر 
غلطی را در انتقال پیام انجام دهند در حالی که این اقدام 

بی احترامی  به مخاطبان آن رسانه ها است.
استاد حوزه علمیه افزود: برای مثال این رسانه ها قبل از 

انتخابات طراحی می کنند که مردم به چه چیزی حساس 
هستند و چگونه می توانند در جامعه موج ایجاد کنند و بسیار 
راحت با ایجاد دوقطبی کاذب و هیجانات زودگذر توجه ها 
را از مســئله اصلی منحرف کرده و اقدام به جمع آوری آرا 

می کند؛ این روش بسیار دور از انسانیت و اخلاق است.
حجت الاســلام والمسلمین پناهیان خاطرنشان کرد: 
متأســفانه در جامعه هیچ قانونی برای کنترل و مقابله با 
دروغ گفتن سیاسیون و رسانه ها نداریم برای همین آنان به 
راحتــی در جامعه موج ایجاد می کنند و با بیان اینکه تنها 

اظهارنظر کردیم به کار خود ادامه می دهند.
وی گفت: برخی از نماینده هایی که بدترین توهین ها را 
در قضیه شفاف سازی علیه بنده انجام می دهند، بدانند اگر 

من می خواستم درباره آنان سخن بگویم، از غارت بیت المال 
آنان سخن می گفتم تا مردم بدانند چرا برخی از شفافیت تا 

به این اندازه نگران هستند.
اســتاد حوزه علمیه افــزود: بنده به مجلس می گویم 
شــفافیت آراء داشته باشید دولت و رئیس دولت برای چه 
ناراحت می شوند و توهین می کنند؟ زیرا این شفافیت آنجا 
هم می رود چرا که این شفافیت آغاز ماجرا خواهد بود؛ چه 
تهمت ها و حرف هایی به من نزدند. تنها خودشان می دانند 
که بعضی ها برای چه صدایشان از شفافیت آرا درآمده است.
حجت الاسلام والمســلمین پناهیان گفت: نمی آیند 
بگویند در حال حاضر شفافیت صلاح نیست بلکه می گویند 
مردم هنوز آن رشد کافی را ندارند که شفافیت صورت بگیرد 

یا مطرح می کنند شفافیت نباید باشد چون این تفتیش عقاید 
یک جناح خاص است.

وی ادامه داد: در این چند روز بنده به خیلی ها جواب 
دادم، آنان می آیند و می گویند تو چرا سر این دوقطبی کردن 
حساس هستی؛ این حساسیت بنده نیست کلام خداوند در 
سوره منافقون است که به دوقطبی کردن منافقانه  اشاره دارد 
و آن را بدترین عمل معرفی می کند. استاد حوزه علمیه اظهار 
داشت: متأسفانه این مسائل در جامعه منکر نیست و کسانی 
که می خواهند با دروغ، توهین و تخریب بر مخاطب تأثیر 
بگذارند مثل گرگ های درنده عمل می کنند؛ فضای جامعه 
باید تغییر کند و دروغگویان نتوانند با مرعوب ساختن جامعه 

اهداف خود را دنبال کنند.

حجت الاسلام والمسلمین پناهیان:

دلیل  ترس برخی از شفاف سازی آراء، افشای دست درازی آنان به بیت المال است

نگاه

بقیه از صفحه2
وی دراین باره مدعی شــد: »دلیلی وجود دارد که باور کنیم مقصر )این ماجرا( را می شناســیم. در صورت تایید، آماده و 
مجهز هستیم اما صبر می کنیم تا ببینیم عربستان سعودی چه کسی را عامل این حمله معرفی می کند و طبق چه شرایطی 

باید جلو برویم.«
هرچند محمد بن سلمان، ولیعهد عربستان پس از گفت وگوی تلفنی با ترامپ گفت که کشورش »عزم و توان بالایی برای 

پاسخگویی به این حمله  تروریستی« دارد اما درخصوص اظهارات ترامپ بایستی چند نکته را به فراروی کاخ سفید نهاد؛
۱. ترامپ در حالی ژست اقتدار گرفته و خود را کدخدا فرض کرده است که گویا فراموش کرده همین چند وقت پیش بود 
که سرنگونی پهپاد غول پیکر آمریکایی شان توسط سپاه پاسداران انقلاب اسلامی پرده ای از واقعیت های نظامی ایالات متحده 
برداشت و صحنه ای از ضعف تجهیزات و تسلیحات نظامی آمریکایی را به نمایش گذاشت. آمریکا نمی تواند ژست حمایت از 
عربســتان بگیرد و نقش کدخدا را بازی کند چراکه این حمله در شــرایطی صورت گرفته است که مقادیر زیادی از تجهیزات 
نظامی، ماهواره و پهپادهای آمریکا در منطقه وجود دارند و آمریکا مرتب در حال پرواز بر فراز خلیج  فارس است! نکته جالب آنکه 
تأسیسات نفتی آرامکو در سطوح مختلف مراقبت راداری، موشکی و اطلاعاتی از حمایت مستقیم آمریکا برخوردار بوده است.

2. از طرفی آمریکا قبل از اینکه ژست اقتدار بگیرد و قمپز درکند، باید به این سؤال پاسخ بدهد که چرا سامانه های پدافند 
هوایی پاتریوت که در عربستان مستقر کرده است قلابی از آب درآمده است؟ آیا آمریکایی ها سر سعودی ها کلاه گذاشته اند؟ چه 
آنکه به زعم تحلیلگران و کارشناسان نظامی، در حمله پهپادی به تأسیسات آرامکو، ناتوانی و ضعف سامانه های متنوع پدافند هوایی 

آمریکایی )همچون پاتریوت و هاوک( که به سعودی ها فروخته شده و در عربستان مستقر هستند، به خوبی آشکار شده است.
3. بسیار روشن است که آمریکایی ها می خواهند علاوه بر ایران هراسی، با اتهام زنی و کشاندن ایران به تنش ها در خلیج 
 فارس، شکست خود در برابر مبارزان انصارالله در یمن )فقیرترین کشور در جهان عرب( را لاپوشانی کنند و بگویند جمهوری 

اسلامی ایران مقابل ماست نه یمن!
حملات پهپادی یمنی ها که در پاسخ به تهاجمات سعودی ها صورت گرفته، باعث شده است صحنه ای از ضعف نظامی 
عربستان و آمریکا به نمایش درآید؛ تأسیسات نفتی سعودی ها آسیب ببیند؛ تولید نفت عربستان به میزان 50 درصد کاهش 

یابد و البته تیر اتهام زنی آمریکایی ها علیه ایران نیز به سنگ بخورد!

پس از حمله سنگین انصارالله به تاسیسات نفتی

آمریکا و عربستان بدون ارائه سند
 ایران را متهم كردند

رئیس جمهور کشورمان که برای شرکت 
در نشست سه جانبه رؤسای جمهوری ایران، 
ترکیه و روسیه به آنکارا سفر کرده است، با 
همتایان روس و  ترک خود دیدار و گفت و گو 

کرد.
حجت الاسلام روحانی در بدو ورود به آنکارا و 
در کاخ چانکایا مورد استقبال رسمی  رجب طیب 
اردوغان رئیس جمهور ترکیه قــرار گرفت. دیدار 
دوجانبه روسای جمهور دو کشور در پشت درهای 
بسته صورت گرفت. روحانی همچنین پیش از برپایی 
این نشست سه جانبه با ولادیمیر پوتین رئیس جمهور 

روسیه دیدار و گفت و گو کرد.
رؤســای جمهوری ایران و ترکیه پس از دیدار 
با یکدیگر در نشست هیات های عالی رتبه دو کشور 
حضــور یافتند و روند مناســبات و همکاری های 
فی مابین و چگونگی اجرا و عملیاتی شدن توافقات 
تهران- آنکارا را مورد بررسی قرار دادند. روحانی در 
این نشست با تقدیر از مواضع روشن دولت ترکیه 
در برابــر تحریم های ظالمانه آمریــکا علیه ایران، 
خاطرنشان کرد: ایران و ترکیه علی رغم مشکلات 
به روابط اقتصادی همه جانبه خود ادامه خواهند داد.

وی با  اشاره به همکاری های دو کشور و اینکه 
گسترش همکاری های تجاری فی مابین با استفاده 
از پول ملی در مناســبات اقتصادی تهران- آنکارا 
تحرک و جهش ایجاد می کند، گفت: ایران از حضور 
سرمایه گذاران و بخش خصوصی ترکیه در اجرای 

پروژه های مشترک استقبال می کند.
رئیس جمهــور حمــلات به یمــن را نتیجه 
محاسبات اشتباه و آدرس های غلط آمریکا دانست 
و گفت: همه باید تلاش کنیم تا با مشارکت سازمان 

ملل متحد، ثبات و آرامش به یمن بازگردد.
»رجب طیــب اردوغان« رئیس جمهور ترکیه 
نیز در این دیدار با  اشاره به روابط دوستانه و برادرانه 
و رو به توسعه ایران و ترکیه، گفت: مصمم هستیم 
گام های بزرگی که در روابط دو کشور برداشته شده 

را ادامه داده و توسعه دهیم. همکاری های تجاری 
بین دو کشور با استفاده از پول های ملی رشد قابل 

ملاحظه ای داشته و این روند ادامه خواهد یافت.
اردوغان خاطرنشــان کرد: تحریم های آمریکا 
علیه ایران غیرســازنده است و از نظر دولت ترکیه 
حفظ برجام به عنوان نماد مهم موفقیت گفت وگو 
و دیپلماســی از اهمیت اساسی برخوردار است. دو 
کشــور و دو ملت ایران و ترکیه در روزهای سخت 

در کنار هم ایستاده و خواهند ایستاد.
سخنرانی رئیس جمهور 

در اجلاس سه جانبه
حجت الاسلام حســن روحانی رئیس جمهور 
کشورمان در نشست سه جانبه ایران، روسیه و ترکیه 
حضور یافت. در این نشست که اردوغان و پوتین نیز 
در آن بودند اظهار داشت: در آغاز سخن، لازم می دانم 
بار دیگر بر اصول مشترک در موضوع سوریه تأکید 
کنم؛ حفظ یکپارچکی و تمامیت ارضی ســوریه، 
احترام به حاکمیت ملی و استقلال؛ و عدم دخالت 
خارجی در امور داخلی این کشور که همواره مورد 
تأکید ما بوده است، باید بطور جدی رعایت شده و 
تمامی زمینه های لازم برای بازگشت ثبات، امنیت 

و آرامش به این کشور فراهم شود.
رئیس جمهور گفت: مهم ترین دســتور کار ما 
ارزیابی تلاش های سه کشــور جمهوری اسلامی 
ایران، فدراسیون روســیه و جمهوری ترکیه برای 
خاتمه دادن به بحران سوریه از طریق مسالمت آمیز، 
مبارزه با   تروریسم، کمک به تشکیل کمیته قانون 
اساسی، بازگشت آوارگان، تبادل بازداشت شدگان 
و ربوده شدگان، بهبود کمک رسانی انسان دوستانه، 
بازسازی و همچنین ارزیابی تلاش های بین المللی 

در این زمینه می باشد.
وی ادامه داد: اکنون پس از گذشــت حدود 9 
سال از بحران سوریه و بر مبنای تجربیات حاصله 
از آن، همچنان بر این باوریم که دیدگاه تغییر نظام 
که برخی به دنبال آن بودند، ناکام و شکست خورده 

است. بحران ســوریه و سایر بحران های مشابه در 
منطقه، باید با راهکارهای صلح آمیز و توسط مردم 
خود آن کشور حل و فصل شود. تلاش ما در طول 
سال های گذشــته و به ویژه پس از متمرکز شدن 
فعالیت ها در چارچوب روند آستانه، همواره بر مبنای 
تسهیل روند گفت وگو و تشویق دولت و معارضه برای 

پیوستن به این مهم بوده است.
روحانی گفت: مبارزه با   تروریسم به ویژه داعش 
و القاعده و گروه های وابسته بایستی تا محو کامل 
آنها در سوریه ادامه یابد. البته در این مبارزه هیچ گاه 
نباید سلامت و امنیت غیرنظامیان به خطر افتد. در 
عین حال نباید به  تروریســت ها اجازه داده شود تا 
ناجوانمردانه از مردم به عنوان سپر انسانی استفاده 
کنند. باید برای نجات سالم و عزتمندانه آن گروهی از 
مردم بی گناه و غیرنظامی که در چنگال  تروریست ها 

واقع شده اند، راه حل مناسبی یافت.
وی افزود: سال گذشــته در چنین روزهایی، 
نمایندگان شرکای ما در روند آستانه، توافق ادلب را 
در شهر سوچی امضاء کردند و ما نیز به امید بیرون 
راندن  تروریست ها و بازگشت حاکمیت دولت سوریه 
به بخش هایی که در کنترل  تروریست ها قرار دارد، 
از این توافق حمایت کردیم. بی تردید یکی از اهداف 
اساسی تلا ش  کشورهای ضامن روند آستانه در این 
توافق و حمایت از اجرای آن، پرهیز از وقوع بحران 
فراگیر انسانی در منطقه ادلب بوده است. اما اجرای 
این توافق آن گونه که طراحی شــده بود، به پیش 
نرفت. متأسفانه چند صباحی از امضای آن نگذشته 
بود که مناطق تحت کنترل  تروریســت ها نه تنها 
کاهش نیافت، بلکه به صورت غیرقابل باوری افزایش 
هم یافت. این وضعیت، مؤید این واقعیت است که 
هرگز نباید به  تروریست ها فرصتی برای سوء استفاده 

از شرایط میدانی را داد.
روحانی گفت: فعال کردن مجدد توافقنامه سال 
۱99۸ آدانا میان ســوریه و ترکیه می تواند الگوی 
مناسبی برای برطرف شدن نگرانی های دو طرف و 

آغازی بر پایان یک دوره تلخ باشد.
رئیس جمهور تصریح کرد: فرایند آستانه برخلاف 
ســایر روندهای مرتبط با بحران ســوریه به دنبال 
ایجاد اختلاف بین طرف های ســوری نبوده است. 
رویکرد اصولی آن همواره بر حل و فصل اختلافات 
از طریق تعامل سازنده و تلاش برای یافتن راه حل 
مســالمت آمیز برای بحران ســوریه تمرکز داشته 
است. در عین حال روند آستانه در تقابل با روندها 

و ابتکارات دیگر طراحی نشده است.
وی بیان داشت: حضور نامشروع نیروهای نظامی 
آمریکا در خاک سوریه تمامیت ارضی و حاکمیت 
ملی این کشــور به عنوان یک کشور مستقل عضو 
ســازمان ملل متحد را به مخاطره انداخته اســت. 
رئیس جمهور آمریکا سال گذشته از تصمیم خود 
برای بازگردانــدن نیروهای نظامی کشــورش از 
سوریه گفت، ولی سرنوشت این سخن، مثل سایر 
سخن های او بود. اظهاراتی که نه در تجربه گذشته 
به حقیقت پیوسته، و نه اراده ای برای تحقق آن در 

آینده متصور است.
وی بیان داشت: تأکید می کنم ضروری است 
هرچه سریع تر نیروهای آمریکایی از این منطقه خارج 
شــوند و حاکمیت دولت سوریه در شرق و شمال 
فرات، همچون بقیه سرزمین سوریه گسترش یابد.

روحانی افزود: رژیم صهیونیستی طی ماه های 
گذشته بر تعداد حملات تجاوزگرانه خود به سرزمین 
ســوریه افزوده، مقامات این رژیم مســئولیت این 
تجاوزات را بر عهده گرفته و این تجاوزات را به عراق 
و لبنان نیز تسری داده اند. این حملات مصداق بارز 
اقدامات خصمانه تحریک آمیز و غیرقانونی می باشد 
که می تواند باعث ایجاد تنش و درگیری گسترده 
در منطقه شــود. بدیهی است دولت ها و ملت های 
منطقه بر اساس منشــور ملل متحد حق دفاع از 
خویــش در قبال این قبیل تجــاوزات را دارند؛ در 
حالی که متأسفانه سازمان های بین المللی در قبال 

این تجاوزات واکنش مناسبی نشان نمی دهند.

روحانی در نشست سه جانبه ترکیه تأکید کرد

جامعه بین المللی با اقدامات خصمانه رژیم صهیونیستی 
در سوریه، لبنان و عراق مقابله كند


